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Píseň: NEZ244 – Pán Bůh je přítomen + modlitba; Oddíl 

k výkladu: Mk 1, 9-13 
 
Milí, 
 
předchozí oddíl se věnoval Janu Křtiteli. I ten připomíná, že 

Ježíšův příběh začíná dávno před jeho veřejným vystoupením – už 
narozením. Zvěstuje také, že to hlavní v učení Ježíše Krista i Jana 
Křtitele bylo stejné – odpovědí na věřenou blízkost Boží(-ho 
království) má být pokání. Tj. vyznání vin. 

Hlavně však oddíl odmítá Křtitelovské hnutí – soudobé rané 
církvi. Jan Křtitel byl velký a příkladný Boží svědek, ale Božím 
Synem nebyl. Sám dokonce hlásal, že při vší své velikosti se s „tím, 
který přichází“ nemůže vůbec srovnávat. 

 
Ježíš Nazaretský 

A zrovna ve dnech, kdy Křitel takto působil, přišel k němu 
také jakýsi Jehošua z Nazaretu v Galileji. Galilea „pohanů“ byla 
vnímána jako odlehlé místo spíše Bohu nevěrných, v lepším 
případě pak věřících „lidovou zbožností.“ Co by odtamtud mohlo 
vzejít dobrého? (J 1, 46) 

Tím toto podání zvěstuje stejné, jako Lk i Mt svými vánočními 
příběhy: Spasitel světa, Boží Syn, vtělený Bůh se narodil do 
nejzapadlejší oblasti největšího „Zapadákova“ Římské říše – 
provincie Judea byla její nejvýchodnější provincií. Tedy jako 
nejmenší, nejposlednější z lidí (srv. krále Saula, Davida, starého 
Abrama atd.) – nikoli jako mocný, perspektivní, nadaný, z dobré 
rodiny, s nejlepšími předpoklady atd. 

 
Křest 
A tento Jehošua se dal od Křtitele pokřtít. Pro všechny 

nekřesťany na tom není nic zajímavého. Pro křesťany je to od 
počátku obrovský problém. Křest je přece „viditelným znamením 
neviditelné Boží milosti“ odpuštění hříchu. A křesťané věří, že 
Ježíš byl bezhříšný. Proč by se tedy dával pokřtít? 
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A proč tak problematický příběh právě křesťané zachovali a 
vyprávějí dál? 

Protože je to pravda. Nikdo nelže s plánem vlastních 
problémů a škody (srv. svědectví apoštolů o setkání se 
Vzkříšeným!). Ale podstatou světa je pravda. A tak i Boha a Bible. 
Tak ani křesťané nemohou zamlčovat pravdu – i kdyby se nám 
prostě nehodila. Nebo jen nelíbila. Také proto, že právě to činí 
pohané – zejm. nehodící se pravdu zamlčují.1 

Tak pozdější evangelisté připojují Křtitelovo zdráhání se (Mt 
3, 14), rovnou Jana zavřou do vězení (L) a nejmladší podání o 
Ježíšově křtu nehovoří vůbec. Protože přece podrývá autoritu 
Ježíšova Mesiášství! 

Což je ale právě pointa Ježíšova křtu! Ježíš není Mesiášem, 
jakým si ho lidé představovali tehdy – a pro většinu to platí 
dodnes. Je Králem, který slouží. A tak se ponižuje. Což je plně 
v souladu s historickou událostí Ježíšova křtu. 

V apokryfním Evangeliu Nazorejců z 2. st. po Kr. Ježíš 
Křtitelův křest přímo odmítá se slovy: „Jakého hříchu jsem se 
dopustil?“ Stejně se dodnes ptají i děti u tohoto příběhu! 

Zcela zásadní důležitost této události pak stvrzuje také 
pokračování příběhu Ježíšova křtu: Ježíš uviděl nebesa rozevřená. 
A Ducha z něj sestupujícího v podobě holubice. A hlas Boží: „Ty jsi 
můj milovaný Syn, tebe jsem si vyvolil.“ 

Právě proto, že přijal křest na odpuštění hříchů, ačkoli se 
žádného hříchu nedopustil. Tedy právě proto, že se dobrovolně 
ponížil a pokořil. Ačkoli „žádnou vlastní vinu necítil.“ 

 
Potopa 

                                                      
1
 Srv. v těchto dnech „zveřejněnou“ zprávu o policejním zásahu na FF UK v prosinci 

2023. Z té je více než 90% začerněno, a jediné, co z ní lze číst, je samochvála. Tj. jen to, co 

se zdá hodit. Ačkoli v lidské hlouposti i tyto části ukazují na absurdnost této zprávy – např. 

vyjádření na str. 37, kde je psáno, že „vyhodnocení vypracovali zainteresovaní policisté,“ 

nikoli nezávislý orgán (nebo alespoň osoby). Nebo že je třeba „vyzdvihnout odvahu 

zasahujících policistů,“ (str. 40) kteří však v lepším případě pouze „dělali svou práci.“ 

V horším případě – jak o tom svědčí videozáznamy – neudělali vlastně vůbec nic. Neboť 

střelec ukončil svůj vlastní život svou rukou. 
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To je vše o to silnější, že užité fráze nám mají připomenout 
příběh potopy z Gn 6-9. Křtitel jistě křtil ponořením (jinak tehdy 
snad nikdo ani nekřtil). Nebesa nejsou „otevřená,“ ale „roztržená“ 
– jako když začíná potopa. A Duch sestupuje v podobě holubice, 
která Noemovi zvěstovala opadnutí vod potopy (Gn 8, 11). 
Podobně máme v této „spojnici“ mezi nebem a zemí (vždy v tomto 
pořadí!) také slyšet příběh „Jákobova“ žebříku z nebes na zem (Gn 
28). 

Kromě jiného nám tato „rezonance“ příběhů připomíná 
jedinečnost celé události. Jako potopa byla jen jednou, tak Boží Syn 
žil pouze jednou. V jeden konkrétní historický čas. A nechal se jen 

jednou pokřtít. 
 
Slova z nebe 

Slova Boží z v. 11 jsou citací Ž 2, 7 a Iz 42, 1. Dosl.: „V tobě 
jsem nalezl zalíbení“ žádné „vyvolení“ (!) zde nepíšou ani řecké 
texty, natožpak Iz 42, 1! Toto „zalíbení“ pak dobře souzní 
s Ježíšovým dobrovolným sebeponížením a sebepokořením. Užití 
termínu „vyvolení“ naopak smrdí vším, co příběh vyvrací. 

Čtenáři tak od této chvíle vědí, kdo Ježíš byl: Boží Syn. Ne 
Mesiáš. Ne léčitel. Ne politický vládce – král. Ale Boží Syn, tj. 
vtělený Hospodin Bůh. I další vyprávění bude ukazovat, jak 
propastný rozdíl je ve vnímání „mesiášství“ mezi Bohem (i 
v Kristu!) a lidmi (i Ježíšovými nejbližšími učedníky!). 

Proto také podobné vyznání zařazuje Mk už jen doprostřed 
svého spisu – Mk 9, 7. I tam z nebes – ale přeci jen i pro další lidi. A 
na samotný závěr spisu, kdy poprvé takto vyznává Ježíše člověk: 
Pohanský římský setník, který dohlížel na Ježíšovu popravu. 
Pochopí také čtenáři a posluchači Ježíšova příběhu, když pochopil 
pohanský římský setník? Nebo budou žít ve „své“ víře a představě 
a pochopení? 

 
Pokušení na poušti 

Že středem celého vyprávění je Ježíšova dobrovolná služba, 
pokání a sebezapření dokazuje také závěr příběhu: Ihned poté, co 
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Ježíš přijal své božství, byl vyveden Duchem svatým na poušť. 
„Hned“ používá Mk celkem 42x, jde tedy o důležitý pojem! 

Zde zřetelně: Právě proto, že Ježíš je bezhříšný a přesto se dal 
pokřtít, právě proto, že uvěřil, že je Božím Synem, tak hned po 

těchto důkazech odešel na poušť. Bezodkladně, bez dumání, bez 
váhání! 

Tedy opět ne do paláců. Ne do synagogy. Ne do chrámu. Ne 
konat misii. Ne uzdravovat. Ne zemřít na kříž. Ne učit. Ne žít si svůj 
spokojený život. Ne vládnout a zakládat církve. Ne do zaměstnání. 
Ale na poušť. Protože taková byla Boží vůle. Protože Jehošua byl 
Božím Synem, nikoli „mesiášem“ v lidském pohledu. 

Mladší podání (Mt a Lk) pak krásně rozepisují tato pokušení 
– jde o hluboce inspirativní vyprávění! Mk si to nejen, že nemůže 
dovolit, ale také to již nepotřebuje. Co obšírněji říkají pozdější 
pisatelé, on již vystihl ve křtu samém – s právě kterým Mt a Lk (i J) 
měli problém. Tak museli obsah Mk příběhu o Ježíšově křtu 
vyprávět jindy (naštěstí „hned“ poté). 

Na poušť pak Ježíš nejde, aby dosáhl osvícení. Aby odhalil 
neznámá tajemství. Aby dokázal svou víru. Aby posílil své 
náboženské zvyky. Protože je to tradice. Nebo proto, že se mu 
chtělo. Odešel, aby byl pokoušen satanem. 

Což je o to silnější, že Boží Duch Ježíše na poušť „nevyvedl,“ 
nýbrž dosl. „vyhnal“ (ř. ekballó). 

 
Satan a poušť 

Poušť patří tradičně k místu pokušení a zkoušek dodnes – 
pokud jste někdy na poušti byli, pak to dobře víte. O to silněji 
v biblickém pojetí israelského putování pouští – které si svým 
hříchem zavinili sami. Také proto je tam i Ježíš 40 dní – číslo 40 
symbolizuje právě čas zkoušek, pokušení, pokání. 

Protože na poušti se člověk nemůže na nic a nikoho 
vymlouvat. Stojí sám před sebou. Se svými slabostmi a talenty. Se 
svou pýchou a plány. Se svými sny a tužbami. Se svými vinami i 
„úspěchy.“ Které nemůže přehlušovat hlukem moderního světa ani 
se tvářit, že neexistují – nebo že je působí vnější svět. 
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Tak i Ježíš se musel vyrovnat s tím, co znamená být Božím 
Synem. A co to neznamená – srv. Mt a Lk. Mk stručně vystihuje 
obojí v tom, že Ježíšovi „šlo o život“ také skrze dravou zvěř (ne 
„jen“ hladem a žízní), ale přesto zůstal věrný Bohu – proto ho 
„andělé obsluhovali.“ 

Proč by přece Boží poslové obsluhovali někoho, kdo zradil 
Boží oblíbenost, Boží vůli? 

Satana pak známe dobře z knihy Job. Zřetelně jde o plně Bohu 
podřízenou skutečnost. I v Jobovi může satan mluvit až v odpovědi 
na Boží iniciativu. A je tak hloupý, že se hádá a sází s Vševědoucím, 
že Vševědoucí něco neví. 

Je však dobré se tomuto pojmu spíše vyhýbat, protože 
převelice zdomácněl po většině světa. V mylném pochopení. 
„Satan“ znamená „pokušitel, oponent, protivník.“ Ještě pozdější 
řecké diabolos („ďábel“) znamená „pomlouvač.“ Jde tedy o 
„zosobnění“ zla, aby se o něm snáze mluvilo. Avšak neexistuje 
žádný rohatý s trojzubcem, který někde obchází – tím méně, který 
by „zápasil s Bohem o lidské duše.“ Nebo „žil někde v pekle pod 
zemí.“ Vždyť Bůh je Všemohoucí – a tak není, jak by se s ním někdo 
mohl byť rovnat. 

Personifikace lidského zla pak dobře umožňuje komunikovat, 
jak zlo funguje: Ze vždy zcela konkrétního a osobního lidského zla 
se totiž velmi rychle mění zlo v sílu nadosobní. Přerůstá přes hlavu 
svému působiteli, vymyká se mu z rukou a „žije si dál vlastním 
životem.“ 

Ale to bohužel také vede k představě, že člověk tedy není 
zdrojem zla. Protože „to se mě zmocnil démon/ďábel/satan.“ Což 
je představa zásadně antibiblická! Pouze člověk je působitelem zla. 
Které tak snadno a lehce zotročuje i svého působitele samého. A 
tak se jeví jako vnější síla. Která má ale vždy zdroj a nositele 
v konkrétním lidském jednání! Tak se tato metafora stává 
nástrojem lidského alibismu a sebevyvinění, jak je dobře známe 
právě již z příběhu Gn 3. 

Proto je také zlo/hřích Bohu něčím tak odpudivým – je totiž 
podlehnutím, podřízením se lidskému. A tak pomíjivému, 
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nedokonalému, slabému, konečnému. Tím hůř, když je tvorbou 
stejného. Často navíc s úsměvem, radostí, s chutí a dobrovolně. 

A právě proto Ježíš „vítězí“ nad „satanem“ na poušti. Protože 
se odmítl poddat čemukoli lidskému na úkor božského. Ačkoli je 
lidské tak převelice lákavé a logické (srv. Mt a Lk!). Ačkoli to 
znamená nepoužít Boží obdarování pro své obohacení a prospěch, 
ale pro spásu ostatních. I když to bude znamenat potupný život 
plný osamělosti, nepochopení, odmítání. A který skončí justiční 
vraždou nevinného Ježíše na kříži bez jediného důkazu. 

A tak Ježíš půjde raději absurdní a bláznovskou cestou služby, 
pokory, ponížení, pravdy a sebeoběti. Což jsou všechny atributy a 
projevy božskosti. Jakkoli bláznivé jsou právě pro lidský – a tak 
„satanský“ – pohled. Už to má být v tomto „úvodu“ příběhu jasné. 

 
Závěr 

Ježíš a Jan Křtitel se v Mk podání již nikdy nesetkají. Mk tak 
jasně zvěstuje, že ačkoli se jejich učení přeci jen liší, nikdy nestála 
proti sobě! 

Nakonec i Křtitel žil jako blázen pro Slovo Boží. Pro Boží vůli. 
Pro spásu ostatních. I Křtitel bude zabit pro trvání na Boží pravdě 
– i vůči nejmocnějším lidským vládcům („satanům!“). A jeho 
tradici křtu užíváme a slavíme dodnes ve všech křesťanských 
církvích. Ačkoli Ježíš sám nikoho nepokřtil. 

 
Píseň: NEZ38 – Pán Bůh je síla má + modlitba Páně 

Rozhovor 


